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Protokol



Závěry a shrnutí jsou přehledem výstupů z participativního osobního workshopu, kterého se zúčastnili klíčoví aktéři v Říčanech. Po 

představení cílů setkání, postupu a principů tvorby strategického plánu účastníci vyjmenovali rizika a potenciál, který vidí pro

budoucnost Říčan. Facilitátorský tým poté zmíněná rizika seskupil do tematických okruhů, ze kterých poté účastníci vybírali témata, 

která jsou pro ně prioritní. Účastníci se zároveň vyjádřili, co pro ně Říčany znamenají. V druhé polovině setkání proběhla facilitovaná 

diskuse, během níž se účastníci dále vyjádřili k potenciálu a prioritním rizikům. Výsledky diskuse a příspěvků jsou v tomto 

dokumentu zaznamenané anonymně. Sebraná data nelze číst jako konečný, směrodatný návod pro další postup při tvorbě 

strategického plánu. Jde o podpůrné informace, které byly sebrány ve spolupráci s malým, nikoliv reprezentativním vzorkem lidí a 

data tak mají pouze orientační charakter. 



Počet účastníků: 3

Bydliště: Říčany



Co se Vám vybaví, když se řekne Říčany?

● příroda

● sport

● kultura

● kamarádi a domov

● zaměstnání

● všechno, co potřebuji

● pohoda

● domov

● nedostatečná kapacita škol

● Muzeum Říčany

● hrad

● Jureček

● lesní školka Pramínek

● geopark

● ZUŠ (zaměstnání)

● zelené město

● problematická doprava

● kulturní akce



Jaká jsou podle Vás rizika/překážky pro budoucí rozvoj města?

● další zástavba a nárůst obyvatel

● kolaps ZŠ

● drahé nemovitosti, nedostupné pro mladé lidi

○ "Když si tu chce někdo pronajmout nebo 

koupit byt, tak to je nedostižné."

● školství

● chybí ubytování v Říčanech

○ "Když potřebujeme někoho ubytovat, tak tu 

jsou jenom hrozně drahý hotely. Když chceme 

někoho pozvat třeba na workshopy, tak se 

nemají kde ubytovat, protože jediná možnost 

jsou ty drahý hotely."

● doprava (2x)

○ obchvat, parkoviště a kolony, KÚ 

● nezájem občanů o dění

● blízkost Praze

○ odliv aktivních občanů, trvalé bydliště, 

přenesení aktivit jinam

● zatížení úředníků

○ jsou moc ochotní, velká agenda

● Říčany jsou vnímané jako bohaté město 

○ ale mají dost sociálních problémů

○ chybí finanční podpora v těhle věcech



Jaká jsou podle Vás rizika/překážky pro budoucí rozvoj města?

● školství

○ chybí podpora mladých učitelů např. možností bydlení

● neregulace hospodaření na polích v katastru Říčan

● z říčanských lesů se stane park městského typu

● nevyužitý potenciál zvyšování kvality vzdělávání ze strany muzea

● úzké vidění občanů, chybí nadhled

○ sociální sítě a jejich síla

● správní rozdělování finančních prostředků

○ neplýtvat na zbytečné a neefektivní projekty

● finance

○ chtělo by to rovnoměrně rozdělovat i do méně viditlených věcí



Jaká rizika/překážky jsou podle Vás prioritní?

● doprava (shodli se všichni účastníci)

● bydlení

● školství a vzdělávání

○ zejména dostupné bydlení pro mladé učitele

● příroda

○ souvisí to s dopravou

○ téma parků



Komentáře k rizikům/překážkám

● úředníci

○ "Občas vnímám, že když se na někoho obrátím, tak si mě přehazujou, a nikdo to nechce řešit. Může to být 

nějaká zahlcenost a mají toho dost, ale pak má člověk pocit, že se to vleče a nikam nehýbe."

○ "My se tu ve městě bavíme přátelsky, to dost městům chybí, co jsem se bavil s kolegama napříč republikou, v 

tom jsme na tom skvěle. Ale jsou tu mouchy, co se řeší - řešil jsem teď rozpočet a přišel jsem si jak magor."

○ "Město třeba chce, ať děláme nějaký projekty a akce, na kterých jim záleží, mám pocit, že se věci dělají napůl, 

že se to nedotáhne pořádně. V rámci organizace si nemůžu stěžovat, nechybí nám podpora od města, 

komunikace je přátelská, nemůžu si za ty roky stěžovat na kolegy z vedení města."

○ "Je velký benefit, že se s městem jedná dobře, je to tím, že se všichni pár let známe, je to přátelský."

○ "Ve vedení města jsou ty aktivní lidi, takže na jednu stranu jim nejde moc vyčítat, ale zase všechno může být 

lepší."



Komentáře k rizikům/překážkám

● lesy a příroda

○ "Vlastně se z lesů stávají lesní parky a les mizí, to bych řekla, že je věc, co mě třeba trápí, tam, kde je lesní 

cesta je teď asfaltka a je to vykácený."

● participace, zapojení lidí do dění v Říčanech

○ já si myslím, že tím jak už jsou Říčany velký, tak tím, že se moc lidí nezná s úředníky, tak mají pocit, že nemá 

cenu do toho mluvit, nechodí na zastupitelstvo, spousta lidí se asi i bojí, neřeknou svůj názor a nejsou na to 

zvyklý

○ možná málo lidí má nějakou hrdost, že jsou z Říčan, z čehož pramení chuť se na tomhle podílet, takhle mají 

někde svůj dům a tam si žijou, nebo dělají v Praze a tady jen spí

○ někteří tu pak chtějí školy a služby a podobně, ale přitom tady pořádně ani nebydlí



Komentáře k rizikům/překážkám

● školy, úředníci

○ "Já se pohybuju dost ve školách, přijde mi, že obecně lidi mohou víc říkat svůj názor, ale přijde mi, že mizí 

trochu autorita, všichni jsou vstřícní. Chtělo by to trochu omezit, možná je to až moc, lidi můžou do všeho 

mluvit, ale nechtějí." 

● sociální služby

○ "Vzhledem k sociálním službám je tu spousta sociálních problémů - docela velké dluhy a špatná finanční 

situace, rozvodovost, domácí násilí, jsou tady ty problémy, občanská poradna tady má uplatnění."

○ "Těmhle lidem se věnuje málo podpory."



Jaký je podle Vás potenciál pro budoucí rozvoj města?

● náměstí

○ více obchodů, větší možnost setkávání lidí, 

oživení náměstí

● příroda jako součást obydleného životního 

prostoru

● zelené město - příroda

○ úprava centra, stromy, větší čistota

● ekologie a ekologická vnímavost lidí

○ příroda, zeleň

○ třídění odpadu

● koupaliště, sportoviště

● volný čas

○ smysluplný, tvořivý, rozvojový

○ v souladu s přírodou

● kvalitní vzdělávání

● kvalitní vzdělávání ZŠ

● neformální vzdělávání jako součást 

vzdělávání obyvatel Říčan

● nové školy, nová ZUŠ, nové MŠ

○ + zázemí



Jaký je podle Vás potenciál pro budoucí rozvoj města?

● turistika, cyklostezky, běžecké trasy

● úřady

○ vše na jednom místě

○ v Říčanech, ne Praha!

● participace občanů na udržitelném rozvoji

● doprava

○ ekologie, cyklistika, obchvat, parkování

● sociální služby

○ cílenější pomoc potřebným

○ větší podpora, více financí

○ lepší jméno

● nepřelidněné město



Komentáře k potenciálu rozvoje města

● náměstí

○ "Když tam přijdete, je tam pár obchodů a polovina jsou sekáče, pak banky, teďko se tam udělaly nějaký 

kavárny a je to lepší, ale není to ono. V pět se zhasne, na náměstí se nic nědeje. Náměstí není centrum, 

středobod města. Kdyby bylo náměstí centrum, tak si tam bude kde sednout a co dělat, lidi by tam třeba i 

chodili."

○ "I kvůli dopravě je náměstí mrtvý, pořád je tam plno aut, to vnímám jako problém, protože jezdím na kole. 

Chybí tu obchvat, je to zasekaný, všichni o tom ví a místo Říčany - nejlepší místo k žití je ta doprava jedna z 

našich největších vizitek." 



Komentáře k potenciálu rozvoje města

● vzdělávání

○ "Když se postaví nová škola, místa chybět nebudou, ale teď chyběj. Ten problém je širší, chybí to, že ředitel 

může dělat kvalitní pedagogy nebo hlídat kvalitu pedagogie, ale ředitelé tady řeší provoz školy a ne kvalitní 

vzdělávání. To je celostátní problém."

● neformální vzdělávání

○ "To je moje téma, protože se věnujeme neformálnímu vzdělávání, hodně do toho šlapeme i s metodami, co 

mají dopad mimo Říčany. Je to pro mě velký téma a chci, aby to bylo téma i pro vedení města, to ho 

podporuje jen do tý doby, než na něj musí dát peníze."



Komentáře k potenciálu rozvoje města

● participace

○ "Ve smyslu, že v Říčanech bude bydlet ještě spousta lidí, co se zajímají o to, co se děje. V průměru máme 

vzdělaný obyvatelstvo, ale posledních 10 let ty setkání vypadají takhle, je na nich málo lidí, někde je 

zakopanej pes, že lidi co mají potenciál něco udělat, tak nic nedělají, realizujou se v dalších životech, možná 

je rozptyluje blízkost Prahy."

○ "Přijde mi, že nejvíc participace se odehrává na sociálních sítích a to je masakr, tím se často zazdí participace 

pro lidi, co si to jen přečtou."

○ "Ale pak zase na setkání, kde můžou vyjádřit názor, nikdo nepřijde, chodí tam pořád ti samý lidi."

○ "Byla jsem na zastupitelstvu, v osadě přišli s nějakým konkrétním řešením na kanalizaci, vlastně přišli s 

řešením, nečekali na úředníky, to se mi líbilo."



Další podněty komunikované během diskuse: 

● "Když to bude tak, jak teď, tak se nesníží kvalita života, ale když se něco stane, tak se zhorší."

● "Jsou tu developeři, co si brousí zuby, kdyby se pustily limity výstavby."

● "Říčany by si měly zachovat ten ráz maloměsta - hezký rozkvetlý a zelený."

● "Mně se hodně líbí participativní rozpočtování, že je tu dost peněz na projekty a věci, co lidi chtějí, 

ale přijde mi, že tam je málo hlasujících."

○ "Je to skvělej koncept, ale kdyby se udělala nějaká dobrá strategie, aby se tam nějaké věci 

vůbec nepustily, třeba ty single tracky, do lesa tohle nemůže, protože nás to tady vlastně 

ohrožuje. Takže jsem jednoznačně pro velkou polaritu názorů, ale je nutné omezit ty, co jsou 

blbost, ale to se špatně dělá."

○ "Otázka je, co je blbost, a kdo řekne, že zrovna tohle je blbost."



info@participationfactory.com

Participation Factory, sro.

mailto:info@participationfactory.com

